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La iniţiativa organizaţiei „Christian Response International"2 în perioada 10-17 
decembrie 1984, a avut loc vizita în România a unei delegaţii constituită din oameni 
politici americani - între care se distingea deputatul republican Mark Siljander3 

-

parlamentari englezi şi reprezentanţi ai unor organizaţii nonguvernamentale din S.U.A. 
Vizita delegaţiei4 menţionate s-a desfăşurat într-un moment în care relaţiile 

speciale româno-americane stabilite la sfârşitul anilor '60 făcuseră loc unei tensiuni tot 

1 Siljander Mark Deli. a Representative from Michigan; born in Chicago, Cook County, III.. June 11, 
195 L attended the public schools; graduated from Oak Park-River Forest High School, 1969; B.S .. 
Western Michigan University. Kalamazoo, 1972; M.A., same university, 1973; trustee. Fabius Township 
Board, St. Joseph County. 1972-1976; real estate broker; served in the Michigan State house of 
representatives, 1977-1981; delegate, Republican National Convention. 1980; elected as Republican to 
the Ninety-seventh Congress, by special election, to fiii the vacancy caused by the resignation of United 
States Representative David A. Stockman, and reelected to the two succeeding Congresses (April 21, 
1981-January 3, 1987); unsuccessful candidate for renomination to the One Hundredth Congress in 1986; 
delegate to the United Nations General Assembly, September 1987-September 1988; president of a 
consulting firm in Washington, D.C., and operates an import-export firm; radio commentator; 
11nsuccessful candidate in 1992 for nomination to the One Hundred Third Congress; is a resident of 
Reston, Virginia. A se vedea: http://bioguide.congress.gov. 
2 Potrivit unui documentar din august 1986 privind „Prim:ipalele centre cultice, grupări şi organizaţii 
reacţionare din străinătate care, sub acoperirea religiei desfăşoară acţiuni de diversiune ideologică şi 
propagandă ostilă R.S. RQmânia", „Christian Response International" ar fi fost o organizaţie ,,finanţată'' şi 
,.coordonată" de C.I.A. In legătură cu Jeffrey Collins, directorul executiv al organizaţiei, se afirma că 
„iniţiază campanii cu caracter denigrator la adresa ţării noastre şi acţiuni în cadrul Congresului american 
pentru a nu mai acorda revalidarea clauzei naţiunii celei mai favorizate" şi că „se preocupă de culegerea 
unor date privind aşa-zisele persecuţii religioase ale unor credincioşi neoprotestanţi, îndeosebi baptişti". 
Arhiva Consiliului Naţional pentru Studierea Arhivelor Securităţii, (în continuare, A.C.:--1.S.A.S.) fond 
Documentar, dosar 150, voi. 4, f. 23. 

Într-o telegramă trimisă Ministerului Afacerilor Externe, ambasadorul României la Washington, 
Mircea Maliţa, sublinia că Mark Siljander i-ar fi declarat că a acceptat invitaţia organizaţiei „Christian 
Response International" de a face această călătorie nu pentru că i-ar fi împărtăşit integral ideile şi 
preocupările ci pentru că această organizaţie se angajase să-i suporte toate cheltuielile de călătorie. pe 
care el, personal, nu şi le-ar fi putut permite. De asemenea, a reamintit că a fost invitat oficial în ţara 
noastră de Marea Adunare Naţională şi că a acceptat invitaţia, urmând s-o onoreze în 1985. A.C.N.S.A.S., 
fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 7. 

Din informaţiile pe care le deţinem până în acest moment, Mark Siljander nu a dat curs invitaţiei 
Marii Adunări Naţionale în 1985. Se poate presupune, aşadar, că declaraţiile sale erau menite să 
domolească temerile autorităţilor române cu privire la scopul şi consecinţele vizitei sale. 
3 La data vizitei în România, congresmenul Mark Siljander era membru al Comitetului pentru afaceri 
externe al Congresului S.U.A. şi conducea subcomitetul pentru Europa. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, 
dosar 8252, voi. I. f. 41. 
4 Este foarte interesantă poziţia Departamentului de Stat al S.U.A. în legătură cu această vizită. Astfel, 
ambasadorul României la Washington, Mircea Maliţa, afirma că: „La Departamentul de Stat ni s-a spus în 
mod confidenţial că nu se agreează deplasarea în România a grupului organizat de Christian Response 
International şi ni s-a arătat că partea română poate alege soluţia pe care o consideră potrivită în 
asemenea caz. Ni s-a reamintit însă că, conform normelor generale, Departamentul sprijină şi încurajează 
orice vizită efectuată de membrii Congresului în România. implicit şi vizita lui Siljander. Dorinţa lor este 
ca această călătorie pe care nu au inspirat-o sau dorit-o să se termine cu influenţarea în bine a membrilor 
grupului şi cu dejucarea oricărei intenţii de a o folosi în scopuri contrare intereselor spiritului relaţiilor 
bilaterale." A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 7. 

Atitudinea ambiguă a Departamentul de stat se poate explica prin faptul că în iulie-august 1984 
România a fost singura ţară membră a Tratatului d,e la Varşovia care nu a urmat exemplul U.R.S.S. în 
boicotarea Jocurilor Olimpice de la Los Angeles. In pofida tensiunilor din relaţiile româno-americane, 
administraţia Reagan spera, probabil, ca acest eveniment să fie urmat de schimbări pozitive ale politicii 
autorităţilor române pe plan economic şi în domeniul respectării drepturilor omului. De aceea, vizita lui 
Mark Siljander şi a reprezentanţilor „Christian Response International" ar fi putut împiedica evoluţia 
pozitivă a raporturilor dintre ţara nostră şi S.U.A. 
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mai evidente care avea să ducă, în final, la îngheţarea rap01turilor dintre ţara noastră şi 
Statele Uni te între 1985-1989. 

Pe lângă problemele apărute în plan economic şi politic, o cauză impo1tantă a 
dete1iorării raporturilor româno-americane la mijlocul anilor '80 a fost reprezentată de 
repetatele încălcă1i ale drepturilor omului de către autorităţile române:_. Între acestea, 
dificultăţile întâmpinate de cetăţenii români care doreau să emigreze), disc1iminarea 
minorităţilor etnice6 şi persecuţiile religioase din România, erau aspectele care se aflau, cu 
precădere, în atenţia Congresului şi administraţiei americane. 

Pot1ivit infonnaţiilor deţinute de Secmitate, aceste aspecte constituiau, de altfel, şi 
motivaţia deplasării în România a delegaţiei 7 Siljander: „Scopul deplasării în România 
[ ... ] este acela de a obţine şi ve1ifica inf01maţii şi date cu privire la modul cum sunt 
respectate drepturile omului în România, îndeosebi cele religioase şi ale naţionalităţilor 
conlocuitoare"8

. De asemenea, se atrăgea atenţia asupra faptului că majoritatea memb1ilor 
delegaţiei veneau în România „cu idei preconcepute, tendenţioase şi ostile", unii dintre ei 
acţionând anterior „duşmănos la adresa României". 9 Printre ultimii, se numărau, conf01m 
documentelor emanate de Securitate, Eugen Huff, pastor penticostal, membru în senatul 

5 Restricţiile impuse de regimul comunist din România în acest sens au culminat cu adoptarea de către 
Consiliul de Stat, la 22 octombrie 1982, a „Decretului 402" potrivit căruia persoanele care îşi exprimau 
dorinţa de a pleca definitiv din ţară urmau să ramburseze statului roman costurile de şcolarizare pentru 
studiile medii şi superioare. Articolul 2 al Decretului stipula că plata respectivă urma să fie efectuată în 
valută. Această decizie a autorităţilor române a avut consecinţe majore în planul relaţiilor româno
americane. După ce diplomaţii americani au încercat, fără succes, timp de câteva luni să determine 
autorităţile statului român să renunţe la „taxa de şcolarizare", la 4 martie 1983, preşedintele S.U .A„ 
Ronald Reagan. a declarat că intenţionează să nu mai prelungească clauza naţiunii celei mai favorizate şi 
alte beneficii pentru România începând cu 30 iunie 1983 „dacă plata şcolarizării va continua să rămână în 
vigoare la acea dată''. A se vedea Mircea Răceanu, Cronologie comentată a relaţiilor româno-americane: 
de la începutul cunoaşterii reciproce până la prăbuşirea regimului comunist în România. 1989, Editura 
Silex, Bucureşti, 2005, pp. 258-262. 
6 La 15 decembrie 1982 deputata Marjorie Halt din partea statului Maryland, a adus în atenţia 
Congresului cazul poetului de origine maghiară, Geza Szocs, care fusese arestat de autorităţile române. 
Pornind de la acest caz, Marjorie Halt a cerut ca prelungirea statutului clauzei pentru România să fie 
condiţionată de îmbunătăţirea politicii ,.Bucureştiului în domeniul drepturilor omului". Acţiunea deputatei 
a fost sprijinită de deputatul Robert Dornan, republican din partea statului California, care a afirmat că 
„acţiunea Bucureştiului urmăreşte distrugerea culturii maghiare în România''. Mircea Răceanu, op. cit„ p. 259. 

O altă acţiune notabilă, în această direcţie, este reprezentată de scrisoarea adresată lui Nicolae 
Ceauşescu, la 14 mai 1984, de 190 de membri ai Congresului S. U.A„ care îşi exprimau, pe această cale, 
nemulţumirea în legătură cu încălcarea drepturilor omului de către statul român. Scrisoarea menţiona un 
număr de articole cu caracter antisemit apărute în presa română, între care şi unele poezii scrise de 
Corneliu Vadim Tudor şi publicate în „Săptămâna··. De asemenea, scrisoarea făcea referire la 
„persecuţiile îndreptate împotriva creştinilor fundamentalişti" precum şi la „eforturile" Bucureştiului de a 
distruge „vestigiile culturale ale minorităţii maghiare din România". Mircea Răceanu, op. cit„ p. 267-268. 
7 La 5 decembrie 1984 Securitatea deţinea informaţii conform cărora delegaţia va fi constituită din 14 
persoane: Mark Siljander - republican, membru în Camera Reprezentanţilor, împreună cu soţia; Roger 
Jepsen, republican, fost membru al Senatului American, împreună cu soţia; Jeffrey Collins - de la 
Organizaţia „Riposta Creştină Internaţională"; Gustavson George - avocat la Organizaţia „Femeile 
îngrijorate din America"; Riner Thomas - pastor baptist, membru al Camerei Reprezentanţilor statului 
Kentucky; Nelson Richard - asistent al deputatului Tom Lantos; Sundseth Caroline - de la Oficiul pentru 
relaţii publice al Casei Albe; Huff Eugene - pastor penticostal, membru al Senatului statului Kentucky; 
Campbell Cimron - de la Organizaţia „Fundaţia Consiliului Libertăţii"; David Atkinson - conservator, 
membru al Parlamentului englez; Thomas Clarke - conservator, membru al Parlamentului englez; Gerry 
Back, pastor baptist. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 5. 
8 Ibidem, f. 24. 
9 Ibidem. 
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statului Kentucky, Jeffrey Collins, director executiv al organizaţiei „Christian Response 
Intemational" şi ... chiar congresmenul Mark Siljander. 

Deputat în Congresul S.U.A. din 1981, Mark Siljander, se afla, în opinia 
ofiţerilor de Securitate, sub influenţa unor organizaţii iredentiste maghiare din Statele 
Unite, având o poziţie „deosebit de ostilă faţă de ţara noastră''. Siljander patticipase la 
demonstraţia organizată la Washington, la 31 mai 1984, de grupările „iredentist
maghiare" din S.U.A. La mitingul desfăşurat, cu acest prilej, în faţa clădirii 

Congresului, Mark Siljander ţinuse un discurs în care îşi exprimase sprijinul pentru 
aceste organizaţii şi „făcuse aprecieri ostile la adresa României" 10

. 

Referitor la Eugene Huff, Secu1itatea reţinuse că, în noiembrie 1982, mai 
efectuase o deplasare în România, în urma căreia participase la o întâlnire cu ziariştii 
americani de la Centrul Naţional al Presei la Washington şi criticase persecuţiile la care 
erau supuşi credincioşii de către autorităţile române. Declaraţiile lui Eugene Huff 
fuseseră preluate şi prezentate imediat de postul de radio „Europa Liberă". De 
asemenea, Eugene Huff, participase la audierile din iulie 1983 pe marginea revalidării 
clauzei naţiunii celei mai favorizate României, prilej cu care întocmise şi prezentase „un 
rapo1t cu conţinut denigrator privind ţara noastră" 11 . 

Mai mult decât atât, se pare că pentru Eugene Huff situaţia creştinilor din 
România devenise o preocupare constantă întrucât, în noiembrie 1983, el vizitase din 
nou ţara noastră şi se interesase de soaita unor persoane 12 persecutate pentru credinţa lor 
religioasă. În februaiie 1984, Eugene Huff fusese ales în conducerea organizaţiei „Ch1istian 
Response Intemational" fapt menit, o dată în plus, să-l facă suspect în ochii Securităţii. 

În legătură cu Jeffrey Collins, pastor baptist şi director executiv al organizaţiei 
„Christian Response International" Secmiţatea aprecia că „se situează pe o poziţie 

deosebit de duşmănoasă faţă de România"!.'. Jeffrey Collins fusese principalul iniţiator 
al campaniei declanşate în S.U.A., începând din 1982, pe marginea cazului părintelui 
Gheorghe Calciu Dumitreasa 14 şi, de asemenea, se afla în legătură cu „elemente 
declasate ca R.[adu] Căpuşan 15 şi I.[oan] Teodosiu" pe care „îi incită la acţiuni ostile 
ţării noastre" 16

. În condiţiile în care membrii delegaţiei Siljander prezentau un potenţial 
pe1icol pentru interesele regimului comunist din România, Securitatea a întocmit la 5 
decembrie 1984 un „Plan de măsuri" având ca scop „cunoaşterea, prevenirea şi 

contracararea activităţilor ostile pe care intenţionează să le desfăşoare membrii grupului 
în perioada vizitei, precum şi determinarea lor să adopte o poziţie mai realistă faţă de 
problematica care-i interesează" 17

• 

10 Ibidem, f. 23. 
11 Ibidem, ff. 23-24. 
12 Este vorba de pastorii baptişti Buni Cocar şi Paul Negruţiu. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 
8252, voi. I, f. 24. 
13 Ibidem, f. 24. 
14 Gheorghe Calciu Dumitreasa s-a născut la 23 noiembrie 1925 în Mahmudia, judeţul Tulcea. A fost 
închis de două ori în perioada comunistă între anii 1948-1964 respectiv 1979-1984. Datorită presiunilor 
internaţionale, în 1985 i se permite să părăsească România. S-a stins din viaţă la Washington, la 21 
noiembrie 2006. 
15 Credincios baptist originar din Cluj-Napoca. A fost implicat în răspândirea clandestină de literatură 
religioasă în perioada comunistă şi în culegerea şi transmiterea peste graniţă a informaţiilor privind 
cazurile de persecuţii religioase din România. Din acest motiv a fost urmărit şi anchetat de Securitate. şi. 
în cele din urmă, obligat să plece din ţară. Informaţiile provin din interviul realizat la 13 iunie 3005 de 
Bodeanu Denisa cu Mircea Căpuşan, fratele lui Radu Căpuşan. Interviul se află în arhiva personală. 
16 A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 24. 
17 Ibidem. f. 2. 
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În vederea îndeplinirii acestor obiective u1mau să acţioneze: Direcţia 118
, Direcţia 

a III-a 19
, U.M. 054420

, Serviciul „D" 21
, Securitatea Municipiului Bucureşti şi structu1ile 

judeţene ale Secu1ităţii. În mod concret se avea în vedere: obţinerea de noi date despre 
memb1ii delegaţiei străine: dete1minarea membrilor grupului de a intra în contact cu 
Depaitamentul Cultelor, conducerea cultelor baptist şi penticostal, Consiliul oamenilor 
muncii de naţionalitate maghiară, editura „K1ite1ion", revista „lgaz Szo" prilej cu care să 
Ie fie prezentată „detaliat şi argumentat situaţia reală a problematicii ce-i interesează"; 

prevenirea contactă1ii străinilor de către persoane protestatare din rândul cultelor sau de 
către persoane cu atitudine „naţionalist-iredentistă"; realizarea unor „măsuri inforrnativ
operative complexe de control la locurile de cazare, sediile cultelor neoprotestante şi alte 
locuii vulnerabile pe care memb1ii grupului le vor vizita în scopul prevenirii şi 

contracarării oricăror acţiuni antiromâneşti din partea lor"; acţiuni de dezinforrnare22 şi 
„cunoaşterea reacţiilor memb1ilor grupului ca u1mare a vizitei efectuate în România şi 

neutralizarea eventualelor acţiuni duşmănoase ale acestora de natură să afecteze interesele 
tării noastre cu S.U.A."23

. 

' Aşa cum fusese stabilit ante1ior24 cei mai mulţi25 dintre membtii delegaţiei 
Siljander au sosit la Bucureşti în data de 10 decembrie 1984, fiind întâmpinaţi la aeroport 
de diplomatul Lawrence Urli care i-a condus apoi la Hotelul Intercontinental unde au 
fost cazaţi. 

În ziua următoare, programul delegaţiei a fost oarecum relaxat, cel mai important 
eveniment fiind recepţia organizată de ambasadorul S.U.A. la Bucureşti, David 
Funderburk26

• Ambasadorul Funderburk renunţase să mai participe la lucrările Consiliului 
economic româno-ame1ican desfăşurat la Washington între 10-11 decembrie 1984 şi se 
întorsese de urgenţă la Bucureşti în ziua de 7 decembrie tocmai pentru a se ocupa de 
organizarea vizitei delegaţiei Siljander. 

18 Direcţia I - (Informaţii interne). La data vizitei lui Mark Siljander şeful Direcţiei I era generalul-maior 
Bordea Aron. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f.3. 
19 Direcţia a III-a - (Contraspionaj militar). La data vizitei lui Mark Siljander, şeful Direcţiei a III-a era 
generalul-maior Alexie Ştefan. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 3. 
20 U.M. 0544 - (Centrul de Informaţii externe). La data vizitei lui Mark Siljander, şeful U.M. 0544 era 
colonelul Năstase Gheorghe. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 3. 
21 Serviciul „D" - era Serviciul de Dezinformare. 
22 Mai exact, membrilor grupului trebuia să li se plaseze un memoriu contrafăcut, redactat în numele unor 
persoane din România care au primit aprobarea de emigrare în S.U.A. şi care nu au reuşit să obţină viza 
de intrare în această ţară din partea autorităţilor americane. De asemenea, în situaţia în care Eugene Huff 
şi Thomas Riner ar fi evitat contactele oficiale cu conducerile cultelor baptist şi penticostal, urmau să fie 
elaborate şi transmise la Ambasada S.U.A., în numele conducerilor cultelor respective, proteste în care se 
condamna „activitatea inamicală" a străinilor, ,.care le aduce deservicii lor şi raporturilor spirituale cu 
comunităţi similare din S.U.A." A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 3. 
2
J Ibidem, f. 2-3. 

2~ Ibidem, f. 7. 
25 Cu excepţia fostului senator Roger Jepsen, a lui Jeffrey Collins şi a celor doi parlamentari britanici -
Thomas Clarke şi David Atkinson. Ultimii doi şi-au anunţat sosirea la I I decembrie 1984. A.C.N.S.A.S., 
fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 95. 
26 David Funderburk a fost beneficiarul unei burse Fulbright în România ( 1970); a lucrat ca trimis al 
U.S.I.A. (Agenţia S. U.A. pentru Informaţii) pentru câteva luni în România (1975); a fost profesor de 
istorie la Universitatea Campbell din Buies Creek, statul Carolina de Nord (I976-I98 l ); a fost membru al 
Camerei Reprezentanţilor Congresului S.U.A. (1995-1997). Funderburk este numit ambasador în 
România de către preşedintele Ronald Reagan la 2 octombrie 1981 ocupând această funcţie până la 13 
mai 1985 când a demisionat. Mircea Răceanu, op. cit., p. 253. 
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Politician conservator, anticomunist declarat şi baptist fervent, Funderburk le-a 
zugrăvit oaspeţilor ame1icani realităţile româneşti în cele mai negre culmi. El a susţinut că 
România este un stat militar condus de o mână de oameni şi că politica de independenţă a 
Bucureştiului există numai la nivel declarativ, scopul propagandei făcute de guvernul 
comunist, pe această temă, fiind acela de a obţine avantaje din partea S.U.A. În legătură 
cu statutul creştinilor neoprotestanţi din România comunistă, Funderburk le-a explicat că 
aceştia întâmpină numeroase probleme la avansarea în funcţie şi că le este îngrădit accesul 
Ia anumite mese1ii - de exemplu, nu pot fi profesori. A vând în vedere că memb1ii 
delegaţiei americane u1mau să facă deplasă1i în te1ito1iu, Funderburk i-a ave1tizat asupra 
faptului că, în România, una din trei persoane este infmmator al Secu1ităţii şi că serviciile 
secrete folosesc diferite metode şi mijloace de control asupra camerelor27

. Deşi 
suspiciunile ambasadorului american ar fi putea fi catalogate ca exageră1i, documentele 
atestă faptul că deplasă1ile membrilor grupului au fost monit01izate, că Iocmile de cazare 
au fost percheziţionate şi că discuţiile paiticulare ale străinilor sau cele cu dife1itele 
persoane oficiale au fost. fie ascultate în secret, rie rapo1tate Secu1ităţii de către 

info1matori interpuşi sau de către oficiali 28 

Chiar şi în aceste condiţii, reconstituirea exactă a vizitei grupului Siljander în 
România este extrem de dificilă întrucât, unemi, documentele „lasă descope1ite" anumite 
etape ale acesteia sau conţin info1maţii neclare, lacunare ori chiar eronate. Aceasta ne-a 
dete1minat să presupunem, în ptimul rând, că dosarul cercetat de noi nu conţine toate 
documentele întocmite de structu1ile judeţene ale Securităţii în legătură cu această vizită 
iar, în al doilea rând, că în activitatea întreprinsă în acest caz, ofiţe1ii de Secu1itate au dat 
dovadă de superficialitate. 

Confmm documentelor cercetate, membrii delegaţiei străine au părăsit Bucureştiul 
în dimineaţa zilei de 12 decemb1ie 1984, îndreptându-se, unii către Sibiu, alţii către 

Oradea. Deputatul Mark Siljander, soţia sa, George Gustavson şi Lawrence Urli 29 au sosit 
pe aeropo1tul din Sibiu la ora 9,05 şi au intrat în clădirea aerogării unde au discutat cu 
secretarul Consiliului Popular Judeţean şi cu inspectorul de culte din judeţ. Oaspeţii 
ame1icani au afiimat că îi interesează problema religioasă din România, în special, 
interzicerea dreptului unor past01i de a-şi exercita profesiunea, rest1icţiile în ceea ce 
p1iveşte construirea de lăcaşu1i de cult şi modalitatea numirii preoţilor sau a pastorilor.30 

În mod concret, la nivelul judeţului Sibiu, doreau să cunoască situaţia bise1icii 
penticostale din Mediaş Ia care fuseseră sistate lucrările de construcţie şi situaţia pastotilor 
baptişti Ştef Ioan şi Cocar Beniamin, din acelaşi oraş, cărora le fusese iidicat dreptul de a 
practica profesiunea. 

Răspunsul la aceste probleme a fost dat de secretarul Consiliului Popular Judeţean 
care, a ţinut să precizeze, pentru început, că cele 14 culte recunoscute „se bucură de 
deplină libettate religioasă conform Constituţiei R.S. România, cu obligaţia de a respecta 

27 Informaţiile au fost descoperite în agenda personală a unuia dintre membrii grupului, Lynn Buzzard, cu 
ocazia efectuării unei percheziţii secrete la locul de cazare din Oradea. A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, 
dosar 8252, voi. I, f. 86. Interesant este faptul că, Lynn Buzzard, director executiv la Societatea Creştină 
Legală nu apare pe lista cu membrii delegaţiei întocmită iniţial de Securitate. A.C.N.S.A.S„ fond 
Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 5. 
28 Ibidem, f. 228. 
29 Informaţiile provin dintr-o notă de filaj întocmită de Serviciul „F" din cadrul Inspectoratului Judeţean 
Sibiu. În acest document, Mark Siljander avea numele de cod „Sile", George Gustavson era numit „Geo" 
iar Lawrence Urli, .,Laur''. A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 224. 
3° Conţinutul discuţiilor se regăseşte într-un raport nedatat provenit de la Departamentul Cultelor. 
A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 99. 
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prevederile legilor ţării" 31 iar numirea personalului clerical „este de competenţa fiecămi 
cult". 32 Referitor la cazul bisericii penticostale din Mediaş a explicat că aici „s-au iniţiat 
lucrări de construcţie pentru extinderea clădirii, fără ca, în prealabil, să fie obţinută 

autorizaţia de construcţie, fapt pentru care, conform legii, autmităţile locale au decis 
sistarea lucrărilor". 33 În legătură cu pastorii Ştef Ioan şi Cocar Beniamin a arătat că 
Uniunea Baptistă le-a retras recunoaşterea pentru „grave abateri de la doctrina cultului"34 

dar că, aceştia continuă să-şi exercite atribuţiile de pasto1i şi să primească retribuţii lunare 
de Ia biserică, pentru care se achită impozitul legal. 

Oaspeţilor le-a fost adresată invitaţia de a vizita cele două centre eparhiale şi cele 
două institute teologice de grad universitar din Sibiu (ortodox şi evanghelic) dar au 
refuzat motivând că nu au la dispoziţie timpul necesar. De asemenea, au refuzat oferta 
secretarului Consiliului Popular Judeţean de a-i însoţi în vizita pe raza judeţului Sibiu35

. 

De Ia aeropmtul din Sibiu, Mark Siljander şi însoţitorii săi au plecat cu un 
microbuz care-i aşteptase în faţa aerogă1ii către Mediaş. Pe drum s-au oprit numai la 
Slimnic unde au vizitat cetatea ţărănească şi au făcut fotografii. O dată ajunşi la Mediaş, 
au trecut, mai întâi, să vadă biserica baptistă după care au mers şi au luat masa de prânz la 
domiciliul pastmilor Ştef Ioan şi Cocar Beniamin36

. 

La ora 13.35, Mark Siljander şi ceilalţi oaspeţi americani au plecat cu microbuzul 
fiind conduşi de cei doi pastori baptişţi care circulau în faţa lor cu o Dacie. Conform 
documentelor de Securitate, „în localitatea Saroşu pe Tâmave au părăsit şoseaua şi au 
intrat în dreapta drumului spre Biertan, Copşa Mare". 37 Deoarece drumul respectiv nu era, 
probabil, intens circulat şi mmărirea ar fi devenit prea evidentă, ofiţerii de Securitate au 
decis suspendarea filajului luându-şi măsuri de aşteptare în şoseaua Mediaş-Sighişoara.38 . 
Cele două maşini s-au întors Ia ora 16,50 prin localitatea Valehid dinspre Copşa Mare39 şi 
au ieşit în şoseaua Mediaş-Sighişoara. La scurt timp, mai exact Ia ora 17.00, ele au fost 
preluate de o echipă de filaj a judeţului Mureş în timp ce se îndreptau spre Sighişoara.40 

Potrivit declaraţiilor făcute de congresmenul Siljander pe aerop01tul din Sibiu, 
traseul său din ziua respectivă urma să mai cuprindă: localitatea Seleuş unde slujise ca 
preot un străbunic al său, Sighişoara, pentru vizitarea casei de rugăciuni baptiste şi Târgu 

31 Ibidem. 
32 Ibidem. 
33 Ibidem, f. 100. 
34 Ibidem. Era o practică obişnuită, în acea perioadă, ca măsurile îndreptate împotriva pastorilor să fie 
luate de conducerea unui cult (la presiunea autorităţilor comuniste) şi nu de către stat. Astfel, în situaţii 
precum acesta, se putea susţine că este vorba de o problemă internă a cultului, statul neavând nici un 
amestec. 
35 Ibidem. Informaţiile din acest raport contravin celor care se regăsesc în nota de filaj întocmită de 
Serviciul ,,F' din cadrul Inspectoratului Judeţean Sibiu. Aici se menţionează la un moment dat că: „Din 
localitatea Copşa Mică a fost văzut circulând în spatele autoturismului obiectivului la cca. 300 m 
autoturismul ARO l-SB-121 în care se aflau numiţii Şerbănescu (secretarul Consiliului Popular Judeţean 
n.n.) şi Frâncu (inspectorul de culte n.n.), autoturism care a fost văzut şi la aeroportul Sibiu în parcare." 
A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 224. Întrucât nu credem că cei doi oficiali au decis 
să efectueze un filaj propriu al oaspeţilor americani, apreciem că oferta făcută de secretarul Consiliului 
Popular Judeţean a fost parţial acceptată. 
36 Ştef Ioan era socrul lui Cocar Beniamin. 
37 A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 224. 
38 Ibidem. 
39 Congresmenul Mark Siljander a mers în comuna Copşa Mare pentru a-şi vizita unele rude. Potrivit 
declaraţiilor sale, familia lui provenea din două localităţi transilvănene: Seleuş şi Copşa Mare. 
A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 41. 
40 Ibidem, f. 224. 
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Mureş pentru cazare41
• În realitate, însă, grupul de ame1icani condus de Siljander a mers 

direct la Sighişoara, ajungând aici la orele 16.58. După aproximativ o jumătate de oră 
oaspeţii ame1icani au plecat mai departe, la Târgu-Mureş unde şi-au petrecut noaptea de 
12 spre 13 decemb1ie 1984. 

În ceea ce priveşte grupul de oaspeţi din Anglia şi S.U.A. condus de David 
Atkinson42 şi Thomas Clarke43

, documentele atestă faptul că acesta a ajuns în dimineaţa 
zilei de 12 decembrie pe aeroportul din Oradea unde au fost întâmpinaţi de secretarul 
Consiliului Popular Municipal şi de inspectorul de culte din judeţ. De la aerop01t, grupul 
de englezi şi ame1icani a mers şi s-a cazat la hotelul „Dacia", în restaurantul căruia a luat 
şi micul dejun între orele 9.30-10.3044

. Între orele 11.00-13.00, delegaţia străină a fost 
primită la Consiliul Popular al municipiului Oradea. În cadrul discuţiilor purtate cu acest 
p1ilej, oaspeţii străini au 1idicat problema Bise1icii baptiste nr. 2 din Oradea45

, declarându
se mulţumiţi de răspunsurile p1imite. În cursul serii, grupul de oaspeţi străini a paiticipat, 
mai întâi, la serviciul religios de la Biserica Baptistă nr. 2, iar apoi la cel din Bise1ica 
Penticostală din Oradea. La ambele bise1ici, toţi memb1ii grupului au luat cuvântul 
referindu-se la buna p1imire ce li s-a făcut în România, dar şi la faptul că „au venit aici 
deoarece fraţii lor creştini se află în sufe1inţă", dând asigură1i că „vor face uz de toate 
calităţile lor politice şi sociale pentru a-i ajuta"46

• 

Speriat, probabil, de consecinţele unor astfel de declaraţii, pastorul penticostal, 
Berar Ioan, a intervenit prompt şi i-a invitat pe oaspeţi „să privească cu atentie pe toţi 
credincioşii prezenţi înainte de a trage concluzia că aceştia ar fi în suferinţă"47 . A ofe1it 

41 Ibidem, f. 100. 
42 David Anthony Atkinson, s-a născut la data de 24 martie 1940 în localitatea Westcliff on Sea din Marea 
Britanie. A absolvit Colegiul de Tehnologie şi Inginerie din Weybridge şi Chelsea, obţinând titlul de 
inginer. În activitatea politică s-a lansat în cadrul primăriei din Southend, când a fost ales membru (1969-
1972) şi apoi în consiliul din Essex (1979). În perioada 1979-1981 a fost secretar personal al 
parlamentarului Paul Chanon. Din anul 1979 a fost membru al Consiliului Europei, iar în perioada 1970-1971 a 
fost preşedintele Comitetului organizaţiei tineretului conservator britanic. A fost preşedintele organizaţiei 
„Christian Solidarity International" având orientări şi convingeri religioase. A fost unul dintre principalii 
coautori ai memorandumului privind „minorităţile din România", elaborat de Consiliul European şi a 
desfăşurat o intensă activitate în domeniul drepturilor omului şi libertăţilor religioase. Se afla în relaţii 

apropiate cu reverendul Geoffrey A. Collins de la „Christian Response International". A.C.N.S.A.S., fond 
Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 108. 
43Thomas Clarke s-a născut la 10 ianuarie 1951 în localitatea Coatbridge din Marea Britanie. A absolvit 
Colegiul Comercial din Glasgow ( 1962 - 1964), apoi a fost director adjunct al Consiliului scoţian pentru 
educaţie şi tehnologie. Activitatea politică şi-a început-o ca deputat în consiliul municipal din Coatbridge 
( 1964 - 1982), apoi a fost ales vicepreşedinte al Consiliului central al cineaştilor amatori. A fost ales 
deputat în Parlamentul britanic din partea Partidului Laburist din anul 1982. Pe plan parlamentar a deţinut 
funcţia de preşedinte al comitetului pentru afacerile externe al grupului laburist. Avea orientări 

anticomuniste, fiind unul dintre principalii iniţiatori ai rezoluţiilor ce au stat la baza întreruperii relaţiilor 
dintre partidul laburist şi partidele comuniste din ţările socialiste. A fost foarte activ în cadrul 
organizaţiilor şi grupărilor parlamentare şi politice din Marea Britanie ce se ocupau de problemele 
drepturilor omului şi libertăţilor religioase din o serie de ţări, mai ales din cele socialiste. A sprijinit 
acţiunile organizaţiei „Christian Solidarity International", afiliată la „Christian Response International". 
A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 107. 
44 A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. III, f. 389. 
45 La Biserica Baptistă nr. 2 din Oradea slujeau ca pastori Paul Negruţiu şi Gheorghiţă Nicolae, 
personalităţi care, din pricina persecuţiilor la care au fost supuşi de către autorităţi, s-au aflat permanent în 
atenţia delegaţiilor străine. 
46 A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 101. 
47 Ibidem. 
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apoi ca dovadă a libe1tăţii religioase de care se bucurau penticostalii români însăşi 

clădirea „nouă şi încăpătoare a casei de rugăciune" în care se aflau în acel moment48
. 

A doua zi, în 13 decembrie 1984, orele 12.55 grupul de la Oradea a plecat cu 
trenul către Cluj-Napoca unde a ajuns Ia ora 15.15. În gară, oaspeţii străini şi pastorul 
Gheorghiţă Nicolae din Oradea care-i însoţise, au fost întâmpinaţi de H01ia Hoinărescu, 
inspectorul de culte din Cluj, şi de lide1i ai cultelor din judeţ49 . După câteva minute de 
discuţii s-au urcat cu toţii într-un microbuz şi s-au deplasat la hotelul „Belvedere". După 
ce s-au cazat, membrii grupului au participat împreună cu conducăto1ii cultelor din judeţul 
Cluj la o masă ofe1ită în restaurantul hotelului de către Horia Hoinărescu. În cadrul 
discuţiilor purtate cu această ocazie, Eugene Huff a pus întrebă1i refe1itoare Ia: situaţia 

credincioşilor din România, în general, şi a baptiştilor, în special; sistemul de organizare a 
învăţământului în institutele teologice; modul în care se asigură tineretului educaţia 

religioasă; rolul şi locul Depaitamentului Cultelor în sistemul administraţiei de stat.50 

Documentele de arhivă atestă că oaspetele ame1ican a p1imit „răspunsu1i 

corespunzătoare"51 din partea episcopului unitarian Kovacs Lajos şi a împuternicitului 
cultelor52

. La orele 17.05, grupul de străini a ieşit din hotel şi a plecat către Bist1iţa cu 
cinci autotmisme aparţinând unor credincioşi baptişti 53 . 

În dimineaţa zilei de 13 decembrie, între orele 9.00-11.20, congresmenul american 
Mark Siljander aflat la Târgu-Mureş a fost primit, împreună cu George Gustavson şi 

Lawrence Urli, de secretam! Consiliului Popular Judeţean Mureş şi de împuternicitul 
Depaitamentului Cultelor. În cadrul discuţiei, diplomatul Lawrence Urli, în numele 
congresmanului Mark Siljander a pus, printre altele, următoarele întrebări: cum se explică 
faptul că în România numărul bisericilor baptiste a scăzut de la 1000 Ia 170; unde se 
tipăresc publicaţiile religioase necesare cultelor din România deoarece, din câte ştiu ei, 
acestea sunt insuficiente; cum şi de unde provin Bibliile în limba maghiară; dacă este 
legal ca cineva să introducă în ţară un număr de circa 50.000 de Biblii prin diverse forme, 
inclusiv cea a donaţiilor; dacă credincioşii cultelor neoprotestante au de sufe1it pentru 
credinţa lor şi ce se întâmplă în cazul în care un pastor dintr-o altă localitate sau din 
străinătate vrea să ia cuvântul la o slujbă religioasă54 . La întrebă1ile f01mulate, oaspeţii 
străini au primit, potrivit documentului în care este consemnată această discuţie aceleaşi 

48 Ibidem. p. l 02. 
49 Ibidem. f. 230. 
50 Ibidem. f. 97. 
51 Termen care desemna respectarea liniei oficiale. 
52 A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 97. 
53 Dintr-un document intitulat „Notă cu autoturismele care i-au transportat pe Denigratori din Cluj-Napoca la 
Bistriţa-Năsăud şi retur în ziua de 13 XII 1984" reiese că este vorba de: Dacia albă l-BN-3314 condusă 
de Iuşan Gheorghe din Jimbor; Wolskwagen-ul Golf 2-HD-3848 aparţinând pastorului Gheorghiţă 

Nicolae; Dacia 1300 Break l-CJ-9886 condusă de Fărăgău Iozsef din Cluj; Renault roşu l-CJ-2720 şi 
Dacia roşie 4-CJ-1586 condusă de Dan Ionel Alexandru. A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, 
voi. I, f. 232. Conform informaţiilor noastre, Dan Ionel Alexandru era însă cumnatul, nu fratele lui Achim 
Ioan. A se vedea interviul cu Achim Ioan realizat la 8 iunie 2005 în Cluj-Napoca de Bodeanu Denisa. De 
asemenea, într-o notă de filaj întocmită de Serviciul „F" din Cluj se afirmă că Dacia l-BN-3314 are 
culoare galbenă şi că de la hotel pleacă 4 autoturisme - nu este menţionată Dacia 4-CJ-1586. Cu toate 
acestea, maşina respectivă este menţionată între autoturismele care se întorc de la Bistriţa: ,,Între orele 
0.16-0.45 din ziua de 14 decembrie 1984, s-au reîntors eşalonat următoarele autoturisme: l-CJ-9896, 4-
CJ-1586, l-CJ-2720 şi 2-HD-3848." A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 221. Prin 
urmare, presupunem că au fost, într-adevăr, 5 autoturisme, deşi culoarea unuia dintre ele rămâne, în 
continuare, incertă. 
54 A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 96. 
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„răspunsuri corespunzătoare"55 cu care fuseseră deja obişnuiţi în celelalte întrevederi cu 
personalităţile oficiale din judeţe. 

După discuţiile purtate la Consiliul Popular Judeţean, Mark Siljander şi însoţitorii 
săi, împreună cu inspectorul de culte din Mureş au vizitat Teatrul Naţional, Biserica 
baptistă, Catedrala ortodoxă şi Biserica penticostală la care se efectuau chiar atunci lucrări 
de amenajare. Mark Siljander „a întrebat câţiva muncitori dacă au Biblii, la care aceştia au 
răspuns afirmativ, unul precizând că are chiar două"56 . 

În după-amiaza aceleiaşi zile, la ora 14.40, grupul condus de Mark Siljander a 
plecat la Bistriţa unde avea să se întâlnească cu delega~a de englezi şi americani sosită 
din municipiul Cluj-Napoca. Delegaţia Siljander, pentru scurtă vreme reunită în oraşul 
Bist1iţa, a mers la locul unde a fost demolată biserica baptistă din localitate. Aici străinii s
au întâlnit cu pastorul Mânzat Nicolae şi circa 25 de credincioşi în faţa cărora au luat 
cuvântul: Mark Siljander, Thomas Riner şi David Atkinson.57 Congresmenul Siljander le
a promis credincioşilor „sprijin moral"58

, David Atkinson s-a angajat să 1idice problema 
lor la Departamentul Cultelor iar Thomas Riner s-a arătat nemulţumit de faptul că, deşi 
„se spun vorbe frumoase" situaţia bise1icii din Bisuiţa nu este rezolvată59 . De asemenea, 
oaspeţii străini au făcut fotografii asupra dărâmăturilor bise1icii. 

După întâlnirea cu baptiştii din Bistriţa, membrii delega~ei au luat cina la unul 
dintre credincioşi şi apoi, s-au împărţit, din nou, în două grupuri: unul, în frunte cu Mark 
Siljander a rămas la un hotel din oraş, iar celălalt, condus de David Atkinson şi Thomas 
Clarke s-au întors la Cluj-Napoca cu autoturismele unor credincioşi baptişti60 . 

În dimineaţa zilei de 14 decembrie 1984 deputatul Mark Siljander, George 
Gustavson şi Lawrence Urli au fost primiţi în audienţă de către secretarii de la Consiliul 
Popular Judeţean şi municipiul Bistriţa. Impresionat de cele văzute în seara precedentă, 
Siljander a insistat să afle motivele care au determinat autorităţile să dispună demolarea 
bisericii baptiste din Bistriţa. Oficialii locali i-au răspuns că memb1ii comunităţii baptiste 
din localitate făcuseră o cerere şi obţinuseră aprobare pentru executarea unor lucrări de 
reparaţii a vechii case de rugăciuni şi nu pentru demolarea acesteia şi construirea alteia 
noi. Congresmenul american şi-a exprimat speranţa că problema bisericii baptiste din 
Bistliţa va fi rezolvată favorabil până în vara anului 1985, când intenţiona să efectueze o 
nouă vizită în România61

. 

În jurul orei 13.00, congresmenul Siljander, soţia sa, Lawrence Urli şi George 
Gustavson au părăsit oraşul Bist1iţa îndreptându-se în direcţia Târgu-Mureş-Mediaş. Pe 
traseu, cei patru străini s-au oprit în satul Seleuş unde au vizitat mormântul lui Dekly 
Malian (rudă îndepărtată a congresmenului) fost învăţător, decedat în 1902. Mark 
Siljander şi-a exprimat satisfacţia pentru modul cum era îngrijit mormântul şi a 
fotografiat piatra funerară62 • De la Seleuş, Siljander şi însoţitorii săi au plecat către 
Mediaş63 unde au ajuns la ora 18.00 cazându-se la Hotelul „Central". 

55 Ibidem. 
56 Ibidem, f. 97. 
57 Ibidem. 
58 Ibidem. 
59 Ibidem. I. f. 98. 
60 Ibidem, f. 193. 
61 Ibidem, f. 84. 
62 Ibidem. 
63 În documente există neconcordante majore în ceea ce priveşte mijloacele de transport utilizate de Mark 
Siljander şi însoţitorii săi pentru a aJunge la Mediaş. Într-o notă din 17 decembrie 1984 se afirmă că: ,,În 
seara zilei de 14 decembrie 1984, membrii grupului de cetăţeni americani condus de congresmenul Mark 
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În ceea ce p1iveşte activitatea oaspeţilor străini aflaţi la Cluj-Napoca, în dimineaţa 
de 14 decembrie 1984, aceştia au participat64 între orele 10.00-13-20 la un dejun ofeiit de 
reprezentanţii cultelor65 din judeţ la restaurantul Hotelului „Belvedere". Încă de la 
începutul discuţiilor, memb1ii delegaţiei străine s-au interesat de problemele întâmpinate 
de cultele religioase din România, în special de cazu1ile Bise1icii baptiste66 din Mănăştur, 
care de 18 ani cerea aprobare pentru extinderea clădirii. şi de cazul Bise1icii baptiste din 
Bistiiţa care fusesese demolată67 de autmităţi. Referitor la cazul bise1icii din Mănăştur, 
inspectorul de culte din judeţ, Hmia Hoinărescu, a replicat că nu este „ ... nicidecum o 
problemă de 18 ani ci doar de doi ani. Casa de rugăciuni se află într-o zonă de 
sistematizare, înconjurată de blocu1i noi, ce are drept rezultat deranjul reciproc. S-au făcut 
ofe1te pentru strămutarea casei într-un loc corespunzător68 . Nu constituie o problemă ce 
nu poate fi soluţionată"69 . 

Inspectorul de culte a preferat, însă, să se eschiveze de la răspuns în privinţa 
situaţiei de la Bistriţa, solicitându-l pe reprezentantul cultului baptist să dea lămuriri în 
legătură cu această problemă. Pastorul Mânzatu a arătat că la Bistriţa, credincioşii au 
insistat pentru obţinerea unei auto1izaţii de construcţie încă din 1982 dar nu au p1imit nici 
un răspuns din paitea autorităţilor. Din acest motiv, membrii bisericii au început lucră1ile 
de construcţie fără a avea autmizaţie şi ca urmare, autorităţile au dispus demolarea. 

Siljander, însoţiţi de Lawrence Urli, ataşat politic la Ambasada S.U.A., au sosit cu trenul la Mediaş unde 
au fost întâmpinaţi de secretarul Consiliului Popular Municipal şi împuternicit_ul territorial al 
Departamentului Cultelor." A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, r. 82. In notele de filaj 
întocmite de securităţi le judeţene se afirmă că Mark Siljander şi însoţitorii săi ar fi călătorit cu microbuzul 
Ambasadei S.U.A. la Bucureşti. A.C.N.S.A.S .. fond Documentar, dosar 8252, voi. I. f.f. 147, 196. 
64 Nu au luat parte la acest dejun Eugene Huff şi canadianul Harry Franklin Greaves care în dimineaţa de 
14 decembrie au plecat din Cluj-Napoca cu avionul de la ora 9.00 către Bucureşti. A.C.N.S.A.S., fond 
Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 231. Harry Franklin Greaves împreună cu Mark Brand şi Jerry Back au 
sosit în România la 5 decembrie 1984. Potrivit informaţiilor deţinute de Securitate. fuseseră trimişi de 
senatorul statului Kentucky, Eugene Huff. pentru a verifica modul cum sunt respectate drepturile şi 

libertăţile religioase în România şi pentru a pregăti date ce urmau a fi puse la dispoziţia membrilor 
delegaţiei Siljander. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252. voi. I, f. 249. 
65 Conform unei note informative furnizate de sursa „Bucur", au participat la acest dejun, inspectorul 
teritorial de culte, Horia Hoinărescu şi reprezentanţii cultelor: ortodox, reformat. lutheran, romano
catolic, baptist, penticostal şi adventist de ziua a şaptea. A.C.N.S.A.S., fond Documentar. dosar 8252, voi. 
I, f. 148. 
66 Biserica baptistă nr. l din Mănaştur, cea mai mare biserică baptistă din Cluj-Napoca, a primit 
autorizaţia de extindere abia în anul 1989. Profitând de libertatea religioasă obţinută o dată cu prăbuşirea 
regimului comunist credincioşii bisericii respective au încept, în 1990, construirea unei biserici 
impunătoare, în locul celei vechi, şi a unui sediu pentru Comunitatea Baptistă Cluj. 
67 Discuţia de la dejun a fost ascultată şi înregistrată de Securitate. Potrivit transcrierii. oaspetele străin s
ar fi exprimat astfel: „Seara trecută am vizitat o biserică nu în oraşul dumneavoastră ci în Bistriţa, pentru 
noi a fost o experienţă care ne-a mişcat extraordinar. A fost o biserică baptistă. mulţi dintre noi să ştiţi că 
nu suntem baptişti, să ştiţi că noi ne înclinăm în mod deosebit faţă de baptişti şi învăţătura noastră şi 
doctrina noastră se deosebeşte de cea baptistă, dar noi i-am simţit aseară pe aceşti fraţi şi pe aceste surori 
ca pe fraţii şi surorile noastre. Credinţa lor era transparentă, se vedea pe feţele lor. Bucuria pe care o 
aveau ei în Domnul Isus Cristos ne-a umplut de bucurie. Cu toate acestea, oficialităţile guvernului au 
distrus această biserică. Noi suntem în cunoştinţă de cauză cu privire la câteva dintre disputele, 
neînţelegerile care au existat între stat şi biserică, dar să ştiţi că ne-a întristat durerea acestor oameni". 
A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 215. Membrii delegaţiei străine au fost, de altfel, 
conştienţi de faptul că întreg conţinutul discuţia urma să fie cunoscut de Securitate: .,Ştiu că vă este dificil 
a sta de vorbă cu noi, pentru că tot ce veţi spune va şti poliţia secretă". A.C.N.S.A.S., fond Documentar, 
dosar 8252, voi. I, f. 15 l. 
68 Deşi. actualmente, clădirea bisericii este, într-adevăr, cvasi-înconjurată de blocuri, credincioşii baptişti au 
reuşit să evite mutarea casei de rugăciune de pe amplasamentul respectiv într-o zonă „corespunzătoare" în 
viziunea autorităţilor comuniste. 
69 Ibidem, f. 149. 
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Reprezentantul cultului baptist a ţinut să precizeze însă că: „Genul de pedepsire cu 
sancţiune de demolare se aplică oricui, care se abate de la aceste acte"70

. S-a arătat, însă, 
optimist în legătură cu obţinerea unei auto1izaţii de reconstrucţie şi i-a invitat pe oaspeţi la 
inaugurarea noii biserici în 1985 71

. 

Oaspeţii străini au recunoscut faptul că demolarea a fost legală dar au apreciat că a 
fost aplicată o pedeapsă mult prea mare pentru o încălcare minoră a legii. Mai mult decât 
atât, reprezentantul cultului baptist a fost acuzat că „nu a făcut totul"72 pentru a-i apăra pe 
credincioşii din Bist1iţa. În intervenţia sa, pastorul adventist de ziua a şaptea a arătat că, 
din punctul său de vedere, comunitatea adventistă din Transilvania îşi trăieşte „viaţa 

religioasă în condiţii plăcute" şi a apreciat că problemele în ceea ce p1iveşte construcţia 
sau reparaţia caselor de cult apar, în general, „în UJma nerespectării prevede1ilor legii şi 

depăşirea autorizaţiei obţinute pentru executarea de lucră1i"73 . La rândul său, pastorul 
penticostal Pop Nicolae a precizat că, spre deosebire de regimul trecut, guvernul socialist 
a recunoscut cultul penticostal şi că penticostalii din Cluj trăiesc în bună înţelegere cu 
autorităţile locale74

. De o manieră asemănătoare a răspuns şi vicarul ortodox Iustinian: 
„Problemele-s mult mai complexe decât le-am crede! Problema Bistriţa nu trebuie nici 
generalizată nici dramatizată. Ea se va rezolva! Dacă p1ivim în istorie, în sec. XVIII 
habsburgii ne-au distrus peste 500 de mănăstiri dar noi nu ne-am plâns nimănui, decât 
numai lui Dumnezeu. Suntem un singur trup a lui Hristos. Şi la bisericile noastre s-au 
produs abuzuri, ne pare rău. Ne bucurăm că vă preocupă aceste probleme, dar feriţi-vă să 
puneţi foc pe foc (sic!)"75

. 

Dovedind o bună cunoaştere a realităţilor româneşti, oaspeţii străini au ţinut să 
precizeze că: „Noi am înţeles câteva lucruri din discuţiile de ieri şi din dimineaţa aceasta. 
Bisericile de aici din România sunt obligate într-un fel să ajungă la o înţelegere cu 
conducerea, cu autoritatea de stat. Două cuvinte pe care le-am auzit repetate seara trecută 
destul de des şi descriu cel mai bine [situaţia n.n.] sunt: colaborare sau compromis"76

. În 
finalul discuţiilor au catalogat întâlnirea drept „plăcută" şi „promiţătoare" şi au promis că 
în cadrul întrevederii pe care urmau să o aibă la Departamentul Cultelor vor ridica, din 
nou, problemele de care se interesaseră în acea dimineaţă77 . 

În continuare, între orele 13.10-14.15 străinii au fost p1imiţi de secretarul 
Consiliului Popular Judeţean Cluj care le-a făcut o scUJtă prezentare a judeţului din punct 
de vedere „geografic, cultural şi ştiinţific"78 . Din partea oaspeţilor a luat cuvântul Jeffrey 
Collins directorul executiv al organizaţiei „Christian Response lnternational" ce a 
mulţumit pentru p1imirea care li se făcuse şi a promis că, în rapoartele pe care le vor face 
la întoarcerea în S.U.A. vor menţiona că „s-au făcut paşi în unele probleme specifice" şi 
că „ar do1i ca aceste realităţi să continue"79

. La rfmdul său, Nelson Richard, asistentul 
congresmanului american Tom Lantos, s-a interesat de problemele minorităţilor naţionale 
din România, şi în special, de cele ale min01ităţii maghiare. Mai exact, Nelson Richard a 
dorit să ştie dacă existau suficiente şcoli în limba maternă, dacă numărul tipăritu1ilor în 

70 Ibidem. f. 217. 
71 Ibidem, f. 150. 
72 Ibidem. 
73 Ibidem. 
74 Ibidem. 
75 Ibidem. 
76 Ibidem, f. 214. 
77 Ibidem, f. 151. 
78 Ibidem, f. 84. 
79 Ibidem. f. 85. 
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limba maghiară era satisfăcător în raport cu ce1inţele populaţiei de etnie maghiară şi dacă 
a existat cumva o publicaţie clandestină „Elenpontok"80

. În document se menţionează că 
oaspetele american ar fi primit „răspunsu1i convingătoare"81 fără să se precizeze exact 
care au fost acestea. 

În jurul orei 16.00, grupul condus de parlamentarii britanici David Atkinson şi 
Thomas Clarke a plecat la Mediaş unde a făcut joncţiunea cu Mark Siljander şi însoţitorii 
săi. O dată reunită, delegaţia străină ce avea în componenţa sa 14 bărbaţi şi 3 femei 82 a 
participat la serviciul religios de la biserica baptistă din Mediaş, păstorită de Beniamin 
Cocar şi Ştef Ioan. Cu acest prilej, membrii delegaţiei au adresat cuvinte de salut din 
paitea credincioşilor pe care îi reprezentau şi au mulţumit pentru primirea care li se făcuse 
pe plan local. În intervenţiile lor, Mark Siljander, Thomas Riner, Cimron Campbell şi 
David Atkinson au acuzat amestecul statului în problemele cultelor religioase precum şi 
îngrădirile la care erau supuse bisericile baptiste din România. În acest sens, au readus în 
discuţie cazul bise1icii baptiste din Bistriţa şi şi-au exprimat nemulţumirea pentrn faptul 
că, în România, Crăciunul nu este considerat sărbătoare legală83 . Efectuând oficiul de 
translator, pastorul Beniamin Cocar a evitat să traducă integral cuvântul parlamentarului 
englez David Atkinson care a făcut aprecie1i negative privind nerespectarea drepturilor 
omului în România84

. 

În pofida atitudinii precaute a pastorului baptist, Securitatea a acţionat în vederea 
intoxicării cu informaţii false a membrilor delegaţiei: „Pe timpul şederii oaspeţilor în 
Mediaş, s-a acţionat pentru ca ei să intre în posesia a 5 materiale prin care, pe de-o parte, 
li s-au explicat drepturile religioase de care se bucură credincioşii în general, iar pe de altă 
parte, fapte de incorectitudine şi încălcă1i ale preceptelor religioase de către Cocar 
Beniamin şi Ştef Ioan"85

. Informaţiile cup1inse în materialele respective au provocat 
discuţii contradictorii în rândul componenţilor grupului. Unii dintre aceştia au început să 
manifeste îndoieli în privinţa corectitudinii pastorului baptist Cocar Beniamin, iar alţii, 
precum Cimron Campbell şi Olen Griffing au pus sub semnul întrebării ve1idicitatea 
datelor ce le fuseseră comunicate într-o manieră atât de dubioasă86 . 

În noaptea de 14 spre 15 decembrie 1984, congresmenul Mark Siljander, soţia sa, 
Jeffrey Collins şi Lawrence Urli s-au despărţit de restul gru~ului şi au plecat spre Sibiu, 
de unde în cursul dimineţii au luat avionul către Bucureşti 7

. În aceeaşi noapte, la ora 
2.15, au plecat cu trenul din Mediaş spre Bucureşti încă patru membri ai delegaţiei. În 
lipsa unor date concrete fumizate de documente în p1ivinţa identităţii acestora, nu putem 
decât să presupunem că aceştia au fost: parlamentarii britanici David Atkinson şi Thomas 
Clarke, George Gustavson şi Lynn Buzzard88

• 

80 Ibidem. 
:~Ibidem. 

Ibidem, f. 188. 
83 Ibidem, f. 82. 
84 Ibidem. 
85 Ibidem, f. 189. 
86 lbidem. , 
87 ln document se arată că: „ln jurul orei 24.00, conforesmenul cu soţia, doctorul său şi viceconsulul 
ambasadei au plecat la Sibiu, iar a doua zi cu avionu la Bucureşti". A.C.N.S.A.S., fond Documentar, 
dosar 8252, voi. I, f. 166. Misterul „doctorului" american este dezlegat de telegrama trimisă din 
Washington _prin care se anunţa vizita delegatiei Siljander: ,,Deputatul republican Mark Siljander [ ... ] va 
face o vizita particulară în România în perioada 10-17 decembrie a.c. împreună cu soţia şi medicul 
familiei, Shropshire Samuel". A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 7. „Doctorul" 
Shropshire Samuel şi Jeffrey Collins, directorul executiv al „Christian Response lnternational" erau, însă, 
una şi aceeaşi persoană. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. III, f. 305. 
88 Credem că cei patru au fost: David Atkinson, Thomas Clarke, George Gustavson şi Lynn Buzzard 
deoarece nu mai apar pe o listă întocmită de Securitate cu membrii grupului care s-au deplasat apoi la 
Simeria, Haţeg, Reşiţa şi Lugoj. A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 141. 
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Tentativa noastră de reconstituire a activităţilor întreprinse în zilele de 15 şi 16 
decembrie 1984 de membrii delegaţiei Siljander sosiţi în Bucureşti s-a scontat, 
deocamdată, cu un eşec, întrucât documentele pe care le-am avut la dispoziţie nu prezintă 
decât informaţii disparate în acest sens89

. 

Mult mai numeroase sunt, în schimb, informaţiile referitoare la grupul format 
din: Thomas Riner, Sundseth Carotine, Nelson Richard, Cimron Campbell, Olen 
Griffing, Glen Allen Jonnes şi Barbara Jones, care au rămas în noaptea de 14 decembrie 
la Mediaş. A doua zi, aceştia au fost primiţi la Consiliul Popular din Mediaş după care 
au vizitat centrul oraşului, Biserica Evanghelică C.A., muzeul municipal, Biserica 
Romano-catolică şi o Biserică Ortodoxă. Periplul oaspeţilor americani p1in Mediaş s-a 
încheiat cu o vizită la pastorul Ştef Ioan, după care, la orele 14.29, au plecat cu trenul 
la Simeria90

. 

În gara din Simeria, au fost aşteptaţi de oficialităţi locale şi de câţiva credincioşi 
baptişti, printre ultimii, remarcându-se pastorul bisericii din Haţeg, Petre Dugulescu. 91

• 

Potrivit unei note fumizate de interpretul oficial trimis de Consiliul Popular Judeţean 
Hunedoara, de la gara din Simeria, oaspeţii şi persoanele care îi aşteptaseră au plecat 
către Haţeg unde, conform „indicaţiilor"92 , americanii au fost primiţi la primărie de 
către secretarul Consiliului Popular Judeţean, vicepreşedintele Consiliului Popular al 
oraşului Haţeg şi împuternicitul cultelor din judeţ. În cadrul discuţiilor oficiale, una 
dintre primele probleme abordate de străini a fost legată de casa de rugăciune baptistă 
din Haţeg. Astfel, Sundseth Caroline a d01it să afle: „Care este situaţia cu noua biserică 
din Haţeg (baptistă) deoarece de cel puţin 10 ani acestora li s-a promis că vor avea o 
biserică nouă de 500 de locuri deoarece cea nouă este total neîncăpătoare pentru 
numărul mare de credincioşi'm. Oficialii locali i-au răspuns că, în 1969, când s-a făcut 
schiţa de sistematizare, s-a omis să se treacă şi localul noii biserici dar, ulterior, datorită 
solicitărilor frecvente ale baptiştilor s-a stabilit ca biserica să fie amplasată în noul 
centru civic din Haţeg. Biserica urma să fie gata în anul 1985 şi să aibă 500 de locuri, 
aşa cum ceruseră baptiştii 94 . 

La rândul său, conducătorul grupului, Thomas Riner a cerut să i se explice de ce 
pastorul Dugulescu, care aştepta un urmaş, nu primeşte o locuinţă mai încăpătoare. 
Vicepreşedintele Consiliului Popular al oraşului Haţeg i-a explicat că Dugulescu are 
deja în proprietate o locuinţă şi, că, pot1ivit legii, nimeni nu poate să dispună de două 
imobile. Singura soluţie pentru a primi o locuinţă din fondul de stat era ca pastorul 
Dugulescu să-şi vândă proprietatea pe care o avea95

. Conform notei redactate de 
interpretul oficial care a asistat la discuţie: „Răspunsul a satisfăcut pe şeful delegaţiei 
americane şi nu s-au mai pus alte întrebări deoarece toţi au spus că se grăbesc să meargă 
la biserică să asiste la slujbă"96 . 

89 La dosar există o singură notă în care apar asemenea informaţii: „La Bucureşti, Mark Siljander a vizitat 
din nou Ambasada S.U.A., după care a efectuat unele cumpărături în oraş până la ora 17.00 când, 
împreună cu ambasadorul David Funderburk, s-a deplasat la Ministerul Afacerilor Externe. Aici a 
solicitat permisiunea de a avea o discuţie cu preotul Calciu Gheoghe-Dumitreasa. Cererea sa, după cum s
a raportat, nu i-a fost aprobată". A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 82. 
90 Ibidem, f. 166. 
91 Ibidem, f. 170 
92 Ibidem, f. 184 
93 Ibidem, f. 172. 
94 Ibidem. 
95 Ibidem, f. 173. 
96 Ibidem. 
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La slujba de la biserica baptistă din Haţeg au participat, alături de grupul de 
străini, inspectorul Avrămuţ de la culte şi interpretul oficial 97

. După câteva cântece şi 
rugăciuni, pastorul Dugulescu i-a invitat la microfon pe oaspeţii americani care s-au 
prezentat şi au ţinut scurte cuvântări. Printre cei care au luat cuvântul. cu acest prilej, s
au numărat Glen Allen Jonnes şi Thomas Riner. În intervenţia sa, primul a subliniat că 
orice încălcare a drepturilor omului în România afectează şi America şi s-a referit la 
Gheorghe Calciu-Dumitreasa, afirmând că situaţia lui este um1ărită cu mult interes în 
S.U.A. La rândul său, Thomas Riner a susţinut că, împreună cu Eugene Huff, a propus, 
iar Congresul statului Kentuky a adoptat o rezoluţie privind boicotarea exp011ului 
românesc ca urmare a nerespectării drepturilor omului în ţara noastră. De asemenea, el a 
adus în discuţie cazul lui Richard Wurmbrandt, care după suferinţele îndurate în 
închisorile comuniste, desfăşura, în acel moment, în S.U.A. o intensă activitate 
propagandistică pentru respectarea drepturilor omului98

. 

Şi de data aceasta, organele de Securitate au acţionat în vederea dezinformării 
delegaţiei străine. Astfel, la terminarea programului religios, prin intermediul „unei 
persoane de încredere"99 care frecventa biserica baptistă din Haţeg, unuia dintre oaspeţi 
i-a fost înmânată discret o scrisoare cu un conţinut compromiţător la adresa pastorului 
P D I 100 M . I d ~ ~ ~ d . - I etru ugu eseu . ar mu t ecat atat, 1 n ocument se preciza ca: „.. . organe e 
noastre au mai concept încă o sc1isoare referitoare la unele preocupări şi fapte 
compromiţătoare ale pastorului Petru Dugulescu din Haţeg şi aprecieri negative ale unor 
credincioşi baptişti cu privire la atitudinea şi dezinteresul acestuia faţă de unii membrii 
ai bisericii" 101

, care urma să fie dată membrilor delegaţiei la Bucureşti de către un 
b 

. 102 pastor aptlst . 
În dimineaţa de 16 decembrie 1984, grupul de americani a plecat din Haţeg către 

Reşiţa cu autoturismele unor credincioşi baptişti 103
• Aici, oaspeţii americani au fost 

primiţi la Consiliul Popular Municipal de către secretarul acestuia şi de inspectorul 
teritorial al cultelor, au participat la un serviciu divin din biserica baptistă şi, în final, au 
luat prânzul la o familie de credincioşi baptişti din localitate. La ora 15.30, delegaţia 
străină a părăsit Reşiţa îndreptându-se spre Lugoj 104

. 

Oraşul Lugoj a fost ultima etapă a vizitei întreprinse de membrii delegaţiei 
Siljander în Transilvania şi Banat. Şi aici, cei 7 americani însoţiţi de pastorul Beniamin 
Cocar din Mediaş, au participat la slujba de la biserica baptistă prilej cu care s-au 
adresat credincioşilor: „Când şi-au prezentat funcţiile, au afirmat că ei fac parte din 
comisia pentru respectarea dreptmilor omului pe tărâm religios şi au afirmat că au luat 
legătura si vor mai lua cu organele departamentului de culte şi vor aranja ca cultul 
baptist să aibă şi mai multa libe11ate" 105

. Interesant este faptul că, de data aceasta, unul 
dintre informatorii Securităţii prezent la slujbă a redat în nota sa informativă şi reacţiile 
credincioşilor din biserică după vizita grupului de americani: „Unii dintre cei prezenţi şi 
chiar din cei care nu au fost prezenţi au avut bucurii excesive spunând că de acum 
încolo avem mai multă libe1tate de mişcare. Alţii zic că de acum toate cultele din ţară 

97 Din documente nu reiese care a fost numele acestuia. 
98 A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 179. 
99 Ibidem, f. 181. 
100 Ibidem. 
JOI Ibidem. 
102 Ibidem. 
103 Ibidem, f. 186. 
104 Ibidem, f. 191. 
105 Ibidem. f. 142. 
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vor avea mai multă libe1tate. Alţii zic că noi avem deja destulă libe1tate dar noi am făcut 
de multe ori abuzuri de această libertate şi am nesocotit legile ţării, alţii spun că nu 
americanii trebuie să vină să ceară autorităţilor noastre libe1tate religioasă ci purtarea 
noastră bună, civilizată şi cuviincioasă trebuie să ne asigure nouă libertatea religioasă şi 
de mişcare". 106 După slujbă, oaspeţii străini au luat cina şi apoi au plecat spre Bucureşti 
cu un tren accelerat la ora 23.00 107

• 

În 17 decemb1ie 1984, ultima zi a vizitei lor în România, membrii delegaţiei 
anglo-americane au vizitat o serie de biserici baptiste şi penticostale din capitală şi au 
avut discuţii oficiale la Depaitamentul Cultelor 10

', la Ministerul Afacerilor Exteme 109 şi 
la sediul Uniunii Bise1icilor Baptiste din România 110

. 

La discuţiile de la Departamentul Cultelor au fost prezenţi, din partea instituţiei 
gazdă, Ion Cumpănaşu, preşedinte, Ion Popescu, director al Direcţiei relaţii culte, Virgil 
Constantinescu, inspector general (care a asigurat şi serviciul de translator), Valeriu 
Cimpoeru, referent principal de specialitate şi George Cârstoiu, inspector principal de 
specialitate. Din partea delegaţiei americane au fost prezenţi congresmenul Mark 
Siljander, Jeffrey Collins, Lynn Buzzard şi George Gustavson. 

„Cunoscând faptul că oaspeţii au venit ca turişti" 111 în România, preşedintele 
Depattamentului Cultelor a început cu o prezentare succintă a istoriei ţării noastre 
punând accent pe ceea ce s-a petrecut după 1944 şi, mai ales, pe „bogatele realizări" 112 

ale regimului din toate domeniile. A abordat apoi problemele care-i interesau pe oaspeţi 
în mod direct: situaţia minorităţilor etnice şi a cultelor religioase. După ce s-a străduit să 
demonstreze faptul că minoritatea maghiară din România, se bucură de toate drepturile, 
Ion Cumpănaşu a afirmat că: „Noi respingem cu toată fermitatea propaganda ce se face 
în unele cercmi ostile din străinătate - mai ales de emigraţia maghiară - cu privire la 
aşa-zisa lipsă de libertăţi a populaţiei maghiare din România" 113. 

În ceea ce p1iveşte problematica religiei, Ion Cumpănaşu a menţionat că dreptul 
de manifestare liberă a credinţei este înscris în Constituţie şi a prezentat, pe scurt, 
principalele culte din ţară şi relaţiile acestora cu autorităţile. De altfel, Ion Cumpănaşu a 
insinuat că, pe parcursul vizitei lor în ţara noastră, oaspeţii ar fi trebuit să se convingă de 
libertatea religioasă de care se bucurau românii: „Ei au avut posibilitatea să viziteze mai 
multe locmi din ţara noastră, au fost prezenţi la serviciile religioase. Nu ştie dacă cineva 
i-a împiedicat să patticipe sau dacă au întâlnit credincioşi daţi afară din biserici. De 
asemenea, nu ştie dacă oaspeţii americani au văzut şi biserici construite în ultimii ani, 
inclusiv la cele neoprotestante, ori au văzut numai pe cele demolate" 114

. În finalul 
intervenţiei sale, Ion Cumpănaşu a subliniat că, în cazul în care credincioşii sau 
bisericile se confruntă cu probleme trebuie să se adreseze Departamentului Cultelor şi 
nu să ceară ajutorul în afara ţării: „Noi nu admitem să se amestece nimeni în problemele 
noastre! Am suferit prea mult din cauza amestecului străin. De altfel, aceasta este o 
prevedere şi a Declaraţiei finale de la Helsinki, semnată şi de preşedintele S.U.A. Dacă 
dialogul propus de dumneavoastră are la bază aceste p1incipii suntem gata să discutăm!" 115 • 

106 Ibidem. 
107 Ibidem, f.192. 
108 Ibidem, ff. 66-79. 
109 Ibidem, f. 81. 
110 Ibidem, f. 51-56. 
111 Ibidem, f. 66. 
112 Ibidem, f. 67. 
113 Ibidem, f. 68. 
114 Ibidem, f. 70. 
115 Ibidem, f. 72. 
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Dând dovadă de mult tact, tânărul congresmen american, a evitat să răspundă în 
mod direct atacului oficialului român. A preferat să mulţumească preşedintelui 

Departamentului Cultelor pentru că a acceptat să-l primească în audienţă şi pentru 
expunerea făcută, după care l-a asigurat pe acesta că în timpul vizitei sale în România a 
avut posibilitatea să cunoască lideri ai cultelor şi reprezentaţi ai organelor de stat din 
judeţe şi că „acum i s-au deschis ochii asupra ţă1ii noastre" 116

• A arătat apoi că ci şi 
însoţitorii săi „s-au uitat şi la alte lucruri în România în afară de bise1ici" 117

. De 
exemplu, el „a încercat să-şi afle rădăcinile strămoşeşti, deoarece unii înaintaşi ai săi au 
emigrat din România în S.U.A. în anul 1906" 118

• 

Abia apoi, congresmenul Siljander a trecut, subtil, la contra-atac. Pentru început, 
a subliniat că vizita sa ca turist în România se explică prin faptul că guvernul român nu 
l-a primit oficial, dar, în condiţiile în care este membru într-un comitet p1intre ale cărui 
sarcini se numără şi aceea de a vedea cum sunt respectate condiţiile S.U.A. în ţările 

cărora li s-a acordat clauza naţiunii celei mai favorizate, el se consideră într-o vizită 
oficială. Pentru a fi mai convingător, a adăugat: „Dacă ar fi venit ca turist ar fi venit 
vara iar acum, ca turist, ar fi plecat într-o ţară cu climă caldă" 119 . În continuare, 
Siljander a adus în discuţie beneficiile obţinute de România de pe Uima relaţiilor 

comerciale cu S.U.A. şi a reamintit interlocutorului său faptul că în legislaţia americană 
respectarea dreptu1ilor omului în general, şi a dreptului la liberă emigrare, în special, 
sunt factori impo1tanţi pentru acordarea clauzei. În acest context, Mark Siljander a 
subliniat că, deşi România „a progresat foa11e mult" în ceea ce p1iveşte respectarea 
dreptUiilor omului şi a libe1tăţilor religioase, există, totuşi, unele „cazuri minore" pe 
care doreşte să le expună pentru ca împreună, să încerce rezolvarea lor120

. Astfel, 
deputatul american i-a înmânat preşedintelui Departamentului Cultelor un document 
intitulat „Biserici care au nevoie de ajutor" ce cuprindea Uimătoarele cerinţe: 

„1. Libertate pentru părintele Gheorghe Calciu de a pleca din România, conform 
dorinţei sale. 

2. Amnistie necondiţionată pentru Dorei Cataramă din Braşov, Emil Mocanu din 
Bacău şi Constantin Sfatcu din Iaşi. 

3. Oprirea demolării bisericilor ortodoxe din Bucureşti. 
4. Autorizaţie pentru următoarele biserici de a-şi construi noi lăcaşu1i: biserica 

baptistă nr. 2 din Oradea, biserica baptistă din Ţigăneşti, biserica baptistă din Bistriţa, 

biserica baptistă din Haţeg, biserica baptistă din Reşiţa, bise1ica penticostală din Mediaş, 
biserica penticostală din Târgu Mureş şi biserica penticostală din Câmpia Turzii. 

5. Autorizaţii pentru următorii pastori: Ioan Ştef şi Beniamin Cocar din Mediaş, 
Daniel Cedean şi Stancu Dragomir din Deva, Ilie Tundrea din Bucureşti, Daniel 
Chivaru din Bacău şi Viorel Codrean din Ipoteşti-Suceava. 

6. Autorizaţie şi dreptul de a se stabili în Bucureşti pentru pastorul Beni Cocar şi 
autorizarea reconstrucţiei lăcaşului de cult din Giuleşti-Bucureşti. 

7. Autorizarea următoarelor biserici de a funcţiona legal: biserica baptistă nr. 2 
din Braşov, biserica baptistă din Bethany din Timişoara, bise1ica baptistă Volunta1i din 
Bucureşti. [f. 64] 

116 Ibidem. 
117 Ibidem. 
118 Ibidem. 
119 Ibidem, f. 73. 
120 Ibidem. ff. 73-74. 
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8. Restaurarea casei construită de dl. Petre Popescu ca lăcaş de cult pentru 
biserica baptistă din Găujani-Vîlcea. (Cu un an în urmă această casă a fost rechiziţionată 
şi transformată în grădiniţă de copii. La 26 aprilie el a fost condamnat la două luni 
închisoare pentru huliganism ca urmare a cererii sale de a-şi transforma casa în lăcaş de 
cult baptist.)" 121

. 

Preşedintele Departamentului Cultelor a declarat că problema Bisericii baptiste 
nr. 2 din Oradea şi a Bisericii din Ţigăneşti se află deja pe agenda sa de lucru şi a 
promis o rezolvare favorabilă. În ceea ce priveşte autorizarea pastorilor baptişti, a 
afirmat că acest lucru depăşeşte atribuţiile Departamentului şi le-a recomandat 
oaspeţilor să se adreseze conducerii Cultului Baptist. Dovedind că este mult mai bine 
informat decât se aşteptase preşedintele Ion Cumpănaşu, Mark Siljander a insistat însă 
cu rugămintea ca „Depattamentul Cultelor să ajute deoarece se ştie că are influenţă 

d „ l 1 „, 112 asupra con ucem cu tu u1 ~ . 
În continuare, George Gustavson l-a întrebat pe oficialul român de ce nu este 

suplimentat numărul de locuri la seminatiile care pregătesc pastori deoarece, după 
informaţiile sale, neoprotestanţii se confruntă cu o lipsă acută a deservenţilor de cult. În 
răspunsul său, Ion Cumpănaşu a menţionat că, în anul şcolar 1984-1985 cultele 
neoprotestante au avut 30 123 de locuri la seminarii, şi, în opinia sa, rapo1tat la numărul 
credincioşilor aceasta însemna „mult faţă de ceea ce au alte culte". 124 George Gustavson 
a vorbit apoi de lipsa de Biblii cu care se confruntau credincioşii români şi s-a interesat 
dacă, organele de stat ar putea permite intrarea în România „a unui număr de Biblii" 125 

pentru rezolvarea acestei probleme. Preşedintele Depaitamentului Cultelor a arătat că se 
va permite acest lucru „în măsura în care este nevoie" 126 şi a precizat că „noi nu 
interzicem să circule biblia" 127

. A avansat însă o altă soluţie, vizibil preferabilă celei 
dintâi, şi anume tipărirea Bibliei în ţară. 

În general, pe parcursul discuţiilor cu membrii delegaţiei străine, Ion 
Cumpănaşu a promis rezolvarea problemelor avansate de aceştia sau a încercat să le 
demonstreze că, de fapt, problemele respective nu există. Cu totul alta a fost, însă, 

reacţia sa în momentul în care s-a abordat cazul preotului Gheorghe Calciu-Dumitreasa. 
Preşedintele Depattamentului Cultelor a arătat că „acest caz nu-l interesează" 128 • Calciu, 
a motivat el, „este un element cunoscut, care a greşit grav faţă de legile ţării noastre, 
faţă de Declaraţia de la Helsinki. Noi condamnăm propaganda fascistă ca şi S.U.A. care 
în această vară au expulzat pe Viorel Trifa pentru aceleaşi motive [ ... ] După câte 
cunoaşte, la Ministerul de Externe li s-a explicat acest caz p1in Ambasada S.U.A" 129

. 

În pofida divergenţelor de opinii apărute pe parcursul audienţei, membrii 
delegaţiei ame1icane şi-au exprimat, în final, mulţumirea pentru explicaţiile primite şi 

au dat asigurări de p1ietenie şi stimă pentru ţara noastră şi poporul român 1.,o. 
După întrevederea de la Departamentul Cultelor, Mark Siljander, George 

Gustavson şi Mary Witt, ataşat politic la Ambasada S.U.A. s-au deplasat la Ministerul 

121 Documentul se găseşte la dosar. A.C.N.S.A.S„ fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 63. 
122 Ibidem, f. 76. 
123 30 de locuri raportat la cele patru culte neoprotestante legale însemna 7,5 locuri pentru un cult. 
IH Ibidem, f. 77. 
125 Ibidem. 
126 Ibidem. 
127 Ibidem. 
I'~ . - Ibidem, f. 79. 
129 Ibidem. 
130 Ibidem. 
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Afacerilor Externe, în vreme ce Lynn Buzzard împreună cu alţi doi membri ai delegaţiei 
ame1icane, respectiv Olen Griffing şi Glenn Jones, au mers la sediul Uniunii Baptiste. 

Cu p1ilejul discuţiilor pu1tate la Ministerul Aface1ilor Externe, Mark Siljander a 
arătat că vizita sa se înscrie în contexul procedurii de reînnoire a clauzei pentru anul 1985 
şi a declarat că, pe parcursul zilelor petrecute în România, a avut posibilitatea să constate 
personal că ţara noastră a făcut progrese în domeniul respectă1ii dreptu1ilor religioase. 131 

În acelaşi timp „referindu-se la preocupă1ile sale pentru culegerea de date referitoare la 
respectarea drepturilor omului, Mark Siljander a abordat problema lui Calciu Gheorghe 
precizând că, indiferent de părerea sa personală, Congresul S.U.A. manifestă foarte mare 
interes pentru acest caz şi este de aşteptat ca el să capete o mare amploare în perioada 
următoare"m. De asemenea, congresmenul ame1ican „s-a interesat în mod insistent" 133

. 

dacă în calitatea sa de cetăţean ame1ican poate să se întâlnească cu Gheorghe Calciu-Dumitreasa. 
În documentul care prezintă aceste discuţii se arată că, oaspetelui .,i s-a explicat 

pe larg şi argumentat poziţia autorităţilor române faţă de Calciu Gheorghe şi faţă 

solicitarea părţii americane de a fi vizitat" 134
, dar aceste explicaţii nu l-au convins, se 

pare, pe Mark Siljander care a reamintit oficialilor români faptul că .,presa americană va 
face mare agitaţie în jurul acestui caz, îndeosebi în contextul reînnoi1ii clauzei" 135

. În 
încheierea întrevederii de la Ministerul Afacerilor Externe, Mark Siljander a relatat că 
„intenţionează să revină în România în vara anului 1985, în calitate de conducător al 
unui grup de deputaţi americani pentru a răspunde unei invitaţii anterioare adresată de 
M Ad N . 1-„136 area unare aţ10na a . 

Membrii delegaţiei americane care s-au deplasat la sediul Uniunii Baptiste au 
fost primiţi în audienţă de dr. Vasile Taloş, secretar general şi Ioachim Ţunea, consilier 
pentru relaţiile externe. Cu acest prilej, Lynn Buzzard a declarat că membrii delegaţiei 
americane s-au bucurat de o primire foarte bună pe parcursul vizitelor întreprinse în ţară 
şi a apreciat că acestea au contribuit „la o mai bună înţelegere a vieţii religioase din 
România". Cu toate acestea, el a subliniat că, pe parcursul deplasărilor în teritoriu, 
membrii delegaţiei americane au constatat şi existenţa unor probleme ce ar trebui 
rezolvate. Printre acesta, Lynn Buzzard şi însoţitorii săi au menţionat: demolarea 
bisericii din Bistriţa, cazul Bisericii Baptiste nr. 2 din Oradea care urma să fie şi ea 
demolată din cauza lucrărilor de sistematizare, neauto1izarea unor pastori precum Ştef 
Ioan, Beniamin Cocar din Mediaş şi Buni Cocar din Bucureşti, numărul insuficient al 
deservenţilor de cult. 

În ceea ce priveşte demolarea bisericii din Bist1iţa, Vasile Taloş a arătat că 
autorităţile au procedat legal, deoarece credincioşii de acolo depăşiseră aprobarea dată 
pentru construcţie. De asemenea, Taloş a ţinut să precizeze că deşi, în România, sunt 1000 
de bise1ici baptiste şi numai 200 de past01i lucrarea spirituală nu are de sufe1it întrucât „pe 
lângă pastor, în fiecare bise1ică există şi alte persoane care predică - diaconi, membri din 
comitet" 137

. Pentru a întă1i spusele secretarului general, Ioachim Ţunea a declarat că 
multe din cele 1000 de bise1ici baptiste sunt biserici mici, care oricum nu şi-ar putea 

• - A 
0 

- 138 penrute sa mtreţma un pastor . 

131 Ibidem, f. 81. 
132 Ibidem. 
133 Ibidem, f. 82. 
1
'
4 Ibidem. 

m Ibidem. 
"

6 Ibidem. 
137 Ibidem, f. 53. 
138 Ibidem, f. 53. Cultul baptist nu primea, în acea perioadă nici un fel de subvenţii de la stat. Păstorii erau 
plătiţi pe baza contribuţiilor benevole ale credincioşilor. 
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Referitor la situaţia pastorilor Ştef Ioan şi Beniamin Cocar, Talpoş a afitmat că „ ... 
în această problemă statul nu are nici un amestec. Cei doi pastori s-au abătut de la 
doctrina baptistă şi conducerea Uniunii a fost nevoită să le retragă calitatea de past01i, 
conform prevederilor statutare" 139

. La rândul său, pastorul Cocar Buni era, în opinia 
secretarului general Taloş, singurul vinovat pentru situaţia în care se afla: „Pastorul Cocar 
Buni a venit în Bucureşti de la o biserică din ţară şi şi-a început activitatea la Biserica din 
Giuleşti fără a avea aprobă1ile necesare. El funcţionează fără recunoaştere, ca tolerat atât 
de autorităţi cât şi de Uniune" 140

. 

În finalul întrevederii, Vasile Talpoş le-a reproşat oaspeţilor faptul că nu au luat 
legătura cu conducerea Uniunii încă de la sosirea în România. El i-a asigurat pe 
interlocutorii săi americani că: „ ... viaţa religioasă în cultul baptist din România se 
desfăşoară în bune condiţiuni. Nu există nici un fel de restricţii şi nici un fel de 
imixtiuni în problemele cultice. Există şi vor exista probleme, dar aceste probleme vrem 
să le rezolvăm noi, conducerea cultului, prin colaborarea sinceră şi bună cu autorităţile 
de stat şi nu prin intervenţii din afară" 141 . 

În răspunsul său, Lynn Buzzard a promis că pe viitor, când vor mai veni în 
România vor lua legătura în primul rând cu conducerea Uniunii. Pe de altă parte, el i-a 
asigurat pe liderii baptişti că „ei nu au venit în ţară ca să se amestece în problemele 
cultului ci pentru a avea o mai bună înţelegere despre felul în care se rezolvă 

acestea" 142
. 

În după amiaza zilei de 17 decembrie toţi memb1ii grupului condus de Mark 
Siljander au părăsit România fiind conduşi la aeroport de ambasadorul David 
Funderburk şi Lawrence Urli, ataşatul politic al ambasadei americane. Primele impresii 
referitoare la vizita întrep1insă în România de membrii delegaţiei anglo-americane au 
fost făcute publice într-o conferinţă de presă organizată de aceştia în timpul unei escale 
la Zlirich. Pa1ticipanţii americani au arătat că, deşi în legislaţia românească a intervenit 
o relativă supleţe, situaţia personalului de cult şi a bisericilor din România nu este nici 
pe departe, satisfăcătoare. Între problemele ce le fuseseră semnalate pe parcursul vizitei 
în ţara noastră au menţionat recenta interzicere a unei ediţii a Bibliei, decesul suspect al 
unor apărători ai libe1tăţii de credinţă intervenit după arestarea şi anchetarea lor, precum 
şi 1iscurile pe care şi le asumă credincioşii care au legături cu străinii 143

• De asemenea 
au adus în discuţie cazul preotului Calciu Gheorghe-Dumitreasa subliniind faptul că 
Securitatea i-a împiedicat să se întâlnească cu acesta 144

. În final, membrii delegaţiei şi
au anunţat intenţia de a reveni în România peste 6 luni, exprimându-şi speranţa că, până 
atunci, autorităţile române vor pune în practică promisiunile pe care le făcuseră 145 . 

Contrar aşteptărilor acestora regimul de la Bucureşti nu avea nici cea mai mică 
intenţie de a-şi schimba politica în domeniul respectării drepturilor religioase ale 
cetăţenilor români. Drept dovadă, în finalul unei „Note-Raport" întocmite de Direcţia I 
şi Serviciul Independent „D" se spuneau Ulmătoarele: „Ţinând seama de caracterul ostil, 
provocator al activităţii desfăşurate de grupul de cetăţeni americani şi englezi, conduşi 
de congresmanul Mark Siljander, precum şi de faptul că acţiunile puse la cale de oficine 

D
9 Ibidem, f. 54. 

140 Ibidem. 
141 Ibidem, f. 55. 
142 Ibidem, f. 56. 
143Ibidem, f. 180. 
144 Ibidem. 
145 Informaţiile provin dintr-un material realizat de Vladimir Krasnoselski şi prezentat de radio ,,Europa 
Liberă" în cadrul emisiunii „Program politic". A.C.N.S.A.S., fond Documentar, dosar 8252, voi. I, f. 180. 
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reacţionare din Occident împotriva ţării noastre vor căpăta un caracter tot mai 
concentrat şi agresiv, în special pe linia folosirii unor cazu1i de aşa-zise încălcări ale 
dreptu1ilor omului, ne propunem ca, în cooperare cu Direcţia a-III-a, U.M. 0544 şi unele 
securităţi judeţene să intensificăm măsurile vizând contracararea, demascarea şi 

dezamorsarea activităţii ostile, provocatoare desfăşurate de grupul de străini, precum şi 
pentru realizarea unor acţiuni mai eficiente de dezinfo1mare, derutare şi influenţare 

pozitivă a acestora. În acest sens, până la 20 ianuarie 1985, vom prezenta un plan de 
- . . 1"146 masun specia . 

Atitudinea refractară a autorităţilor române faţă iniţierea unor reforme pe plan 
economic, social şi politic a determinat, în continuare, deteriorarea relaţiilor româno
americane ajungându-se, în 1988, la suspendarea clauzei naţiunii celei mai fav01izate şi, 
la îngheţarea, practic, a relaţiilor dintre ţara noastră şi S.U.A. 

USA DIPLOMA TS CLOSEL Y W A TCHED BY THE STA TE SECURITY -
THE CASE OF MARK SILJANDER'S DELEGATION 

Summary 

This study presents, based on the documents from the archive of the former 
State Security, the visit made by an American-English delegation conducted by the 
congressman Mark Siljander between 17-19 december 1984 in Romania. 

The visit of the Siljander's delegation was attended at a time when the 
Romanian-American relationships had become tensioned because of the economica! and 
poli tical problems and of the human rights' violation by the Romani an authorities. 
According to the info1mation held by the State Security, the reason for the Siljander 
delegation's shifting to Romania was to obtain and verify information and facts 
regarding the way human rights are respected in Romania , mostly the religious ones 
and of the national minorities. 

Between 11-17 december 1984, the members of the Siljander's delegation 
traveled to various places, especially Transilvania and Banat and met with the local 
authorities and with the officials of cultes. 

After their visit in Romania, the members of the Siljander's delegation declared 
that, even though some progress had been made concerning the human rights in our 
country , the situation of the cultes representati ves and of the churches in Romani a is far 
from satisfactory. 

In our opinion this visit represented one of the numerous attempts made by the 
USA in the 80's for convincing the regime in Bucarest to make some economica! and 
social changes. The refractory attitude of the Romanian authorities led to a lack of 
communication between Romania and America, at the end of the 80's and to the violent 
collapse of the communist regime in 1989. 

146 Ibidem, f. 34-35. 
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